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گمرك كه مدعي شفافيت و داش��تن اطلاعات برخط است و مكانيزه 
شدن را به عنوان دس��تاورد مهم خود اعلام كرده اين روز ها تمايلي به 
اعلام آمار ماهانه خود ندارد. آمار چهار ماهه اخير قابل دسترسي نيست، 
با اين حال مي توان حدس زد كه تراز تجاري كشور با افزايش واردات و 
كاهش صادرات منفي شده است اما مطمئناً منفي شدن تراز منفي نيز 
مي تواند بهانه اي براي اخبار مثبت در اقتصاد باشد. آنچنان كه مي توان 
در نگاه اول ادعا كرد اين منفي شدن تراز تجاري به لحاظ تركيب واردات 
كه بخش عمده آن مواد اوليه براي توليد است، نويدبخش شروع نقطه 

خروج از ركود در بخش مولد است. 
اما نگاه��ي به حوادث اتف��اق افت��اده در بخش ص��ادرات محصولات 
پتروشيمي به چين، مش��كلات تعرفه هاي اعمالي از عراق و معضلات 
صادرات به افغانس��تان نش��ان مي دهد روند صادرات به كش��ورهاي 
مقصد محصولات صادراتي كش��ور با مش��كلاتي مواجه شده است و 
سياستگذاري ها در اين عرصه چه از سوي بخش خصوصي و چه از سوي 

برنامه ريزان دولتي داراي ايراد است. 
همچنين نگاهي به تركيب واردات در آمار فروردين ماه امسال و سال 
قبل نشان مي دهد بيشترين سهم واردات در ماه هاي اخير خوراك دام 
و خودروهاي خارجي صد در صد وارداتي و خودروهاي عمدتاً چيني با 
توليد كمتر از 20 درصد در داخل و قطعات آنها و قطعات خودروهاي 

فرانسوي براي دو خودروساز بزرگ داخلي است. 
همين تركيب موج��ود در آمار گم��رك را نيز اين روزه��ا مي توان در 
جاده هاي منتهي به تهران مشاهده كرد، به عبارت بهتر وضعيت موجود 
واردات نيز نه در مسير توسعه صنايع بلكه در جهت تأمين حداقل هاي 
مورد نياز جامعه يا واردات خودرو هاي لوكسي است كه هم دولت در آن 
سهم گمركي بالايي دارد و هم واردكنندگان مي دانند چگونه كالاي خود 
را گران تر بفروشند. آنچنان كه اين روزها خودروهاي باربري سنگين يا بار 

خوراك دام را جابه جا مي كنند يا خودرو هاي سواري گران را. 
ش��نيده ها حاكي از اخذ مجوز واردات 5 هزار خودروي BMW مدل 
هفت است كه در مس��ير زنجان به تهران نيز برخي از آنها قابل رؤيت 
بودند. با اين حال سؤال اين است كه با وجود وضعيت مشكل دار موجود 
و نبود تقاضا براي اين بازارها و با وجود مشكلات موجود در بخش توليد 
چگونه است كه س��ال 95 حدود 1/5 ميليارد دلار واردات خودروهاي 
خارجي ثبت سفارش شده و در سال جاري نيز اين واردات در ماه هاي 

اخير شدت گرفته است؟
پاس��خ را مي توان به دو عامل ضع��ف سياس��تگذاري هاي دولتي در 
مديريت واردات و ه��وش بخش هايي كه در حوزه ب��ازار خودرو فعال 

هستند، يافت. 
ظاهراً اراده اي وجود دارد كه با نگاه جزيره اي و كسب درآمد از طريق 
دريافت تعرفه هاي گمركي خودروهاي خارجي با موجي از واردات از 

روي اقتصاد نحيف و توليدات بدون رانت داخلي عبور كنند. 
متأسفانه به دليل نبود يك استراتژي درس��ت و منطقي براي واردات 
بعد از برج��ام، رويكرد واردات مصرفي و كالاه��اي لوكس به خصوص 
خودروهاي خارجي با رشد دوبرابري مواجه شده و اكنون نيز با وجود 
نبود كشش تقاضا براي خودروهاي خارجي لوكس واردات به قصد انبار 
كردن و عرضه تدريجي آنها پس از تصوي��ب اصلاحيه ماده 31 قانون 
مقررات صادرات و واردات در مجلس هستند؛ اقدامي كه تجربه آن در 
واردات خودروهاي پورشه و بنز از سوي برخي افراد و با رانت اطلاعاتي 
ميسر ش��د و هم اكنون بنز اس 900 مدل 2013 اما صفر كيلومتر، با 

قيمت حدود يك ميليارد و900 ميليون تومان به فروش مي رسد. 
البته در اين ميان خودروهاي خارج��ي از روش هاي ديگري نيز مانند 
اعطاي چند ده ميليوني تسهيلات بدون سود و متنوع سازي روش فروش 
نيز استفاده مي كنند تا حتي تقاضاهاي بالقوه را به بالفعل بدل كنند و 
با استفاده از شايعه سازي احتمال بالا رفتن نرخ ارز نيز بازار خودروهاي 
خارجي را تحريك كنند اما آنچه مهم و كليدي است اين است كه بهاي 
تخصيص اين حجم ارز خارجي صرفاً براي سوار شدن طبقه اي خاص و 
احياناً سود هاي ناشي از توسعه چنين تجارتي تا چه اندازه در روند اقتصاد 
مريض كش��ور و حل معضلات موجود اعم از اش��تغال با توليد واقعي و 
محدودشدن تقاضاي عموم جامعه و... دارد و چرا تسهيلات و شرايطي كه 
براي چنين كالاهاي لوكسي براي خريداران متمول براي اقشار ضعيف تر 

)كه عمده تقاضاهاي آنها از توليدات داخلي است( فراهم نمي شود؟

 مهدي فتحي مقدم 

گوي�ا در درون دول�ت، دولت هايي اس�ت كه 
دولت هم حريف اين افراد نمي شود، به طوري 
كه اي�ن اف�راد از عواي�د ناش�ي از بنگاه هاي 
عموم�ي انتفاع ش�خصي و گروه�ي دارند، از 
همي�ن رو رئيس س�ازمان خصوصي س�ازي 
ب�ه س�كانداران خصوصي س�ازي در دول�ت 
دوازدهم توصيه كرد كه ب�راي واگذاري ۲۶۹ 
ش�ركت كنترل�ي چاره كني�د، اي�ن در حالي 
اس�ت كه پيش تر وزير اقتصاد بخش دولت را 
مأمن انواع و اقس�ام رانت ها معرفي كرده بود. 

به گزارش »جوان«، دولتي بودن و نفتي بودن از 
نظر علي طيب نيا دو مش��كل اصلي اقتصاد ايران 
است و از ابتداي وزارتش تاكنون نيز به اين موارد 
اشاره دارد، اما بحث اين اس��ت كه آيا يك وزير يا 
حتي يك هيئت دولت مي تواند س��اختار اقتصاد 
ايران را تغيير دهد و اساس��اً وقتي طي دهه هاي 
اخير بخش خصوصي واقعي و توانمند در كش��ور 
ايجاد و حمايت نش��ده اس��ت، الان به جز اينكه 
با واگذاري ش��ركت ها از بخش دول��ت به بخش 
شبه دولت و خروج اين شركت ها از دايره نظارت 

چه كار ديگري مي شود انجام داد؟!
بي پرده بايد عنوان داشت كه بحث سيستم و فرد 
در اقتصاد شكل گرفته اس��ت و اصلاح سيستم و 
ساختار اقتصاد ايران به اين سادگي ها نيست زيرا 
در درون دولت، خرده دولت هايي در بخش هاي 
مختل��ف اعم از بان��ك، بيمه، تأمي��ن اجتماعي، 
صندوق بازنشستگي، بورس، كشاورزي، ساختمان، 
صنعت، نفت و... چه در عرصه سياستگذاري چه 
در عرصه اجرايي ش��كل گرفته اس��ت كه برخي 
از اين خرده دولت ها حاضر ب��ه انجام تغييرات به 
نفع عامه مردم نيستند و بدون تغيير ماندن اين 

خرده دولت ها در جريان آمد و رفت دولت ها اين 
باور را ايجاد كرده است كه دولت ها مهمان چهار 
ساله خرده دولت ها هستند و حتي گاه قدرتشان از 

دولت مركزي نيز بيشتر است. 
حال رئيس سازمان خصوصي س��ازي كه گويا از 
مقاومت خود دولتي ها براي خصوصي س��ازي به 
ستوه آمده است، به س��كانداران خصوصي سازي 
در دولت دوازدهم توصيه كرد ك��ه از همان ابتدا 
براي در هم شكس��تن مقاومت مديران دولتي و 
واگذاري 2۶9 شركت كنترلي چاره انديشي كنند و 
به نظر مي رسد راه حل مناسبي باشد زيرا اگر سهام 
كنترلي دولت در ش��ركت ها با واگذاري به سهام 
خرد غيرمديريتي يا حتي مديريتي تبديل شود 
و اين شركت ها در بازار س��رمايه عرضه شوند، در 
اين شرايط چالش نظارت بر شركت ها و ناكارايي 

مديران دولتي برطرف مي شود. 
 تقس�يم بندي ضريب نف�وذ دولتي ها در 

شركت ها
ميرعلي اش��رف عبدالله  پوري حس��يني ديروز در 
همايش ارزياب��ي عملكرد خصوصي س��ازي در 
اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي، 
با بيان اينكه دولت در ش��ركت ها سهام مختلفي 
دارد، گفت: درصد س��هام متعلق به دولت در اين 
شركت ها متنوع است و سه نوع تقسيم بندي در 

اين زمينه وجود دارد. 
رئيس س��ازمان خصوصي س��ازي اظهار داشت: 
بخشي از س��هام به صورت خرد يا غيرمديريتي 
اس��ت كه دارنده آن به دليل س��هام كمتر از 1۷ 
درص��د در هيئت مديره عضوي نخواهد داش��ت 
و در عين حال بخ��ش ديگري از س��هام كه 1۷ 
تا 50 درصد اس��ت را به عنوان س��هام مديريتي 
مي شناس��يم كه دارن��ده آن دو عض��و در هيئت 

مديره خواهد داش��ت. س��هام بالاتر از 50 درصد 
اكثر اعضاي هيئت مديره و مديرعامل از س��وي 
دارنده سهام كنترلي قابل تعيين است. ميرعلي 
اشرف عبدالله  پوري حسيني گفت: تاكنون 83۷ 
بنگاه مختلف واگذار شده اس��ت كه از اين تعداد 
۶۴0 ش��ركت پيش از دولت يازدهم و مابقي آن 
شامل 2۴ درصد از كل واگذاري ها در طول چهار 

سال دولت فعلي واگذار شده است. 
وي افزود: بنگاه هاي فروش رفت��ه غيركنترلي تا 
مهر 92 نسبت 8 به 2 بوده است، به اين معنا كه 
همه شركت هايي كه دولت در آنها سهام داشته يا 
غيرمديريتي بوده، واگذار شده است، به طوري كه 
در هر كجايي كه دولت س��هام خرد داش��ته و به 
جهت اينكه مقاومتي در براب��ر اين نوع واگذاري 
وجود نداشته واگذاري انجام شده است، ازاين رو 
از مهر 1392 تا به امروز ۶۴ درصد از واگذاري ها 
در دولت يازدهم و 3۶ درصد ني��ز در دولت قبل 

صورت گرفته است. 
پوري حس��يني عنوان كرد: طي 12 س��ال اخير 
92 ش��ركت كنترلي واگ��ذار ش��ده درحالي كه 
طي چهار س��ال دولت كنوني اين تعداد به 1۶5 
شركت كنترلي رس��يده اس��ت. رئيس سازمان 
خصوصي سازي گفت: خصوصي س��ازي خود را 
با شركت هاي غيركنترلي و غيررقابتي و از بابت 
رد ديون سرگرم كرده است، متأسفانه بنگاه هاي 
كنترلي در فهرست واگذاري سال 9۶ هم اكنون 
به 2۶9 شركت و غيرمديريتي به تعداد 12 شركت 

رسيده است. 
اين مقام مسئول عنوان كرد: طي يك سال 8 هزار 
و ۷19 مورد نامه، مكاتبه، اس��تيضاح و س��ؤال از 
سوي دستگاه هاي نظارتي كه حق پرسش دارند، 
به  خصوصي س��ازي ارسال ش��ده به طوري كه با 

محاسبه 250 روز كاري در سال بايد مديرعامل 
خصوصي سازي در هر روز به پنج نامه دستگاه هاي 

نظارتي پاسخ دهد. 
 با يك مصوبه چند خطي مي توان ۱۰۰هزار 

ميليارد تومان واگذار كرد
وزير اقتصاد عل��ي طيب نيا در هماي��ش ارزيابي 
عملكرد خصوصي سازي در اجراي سياست هاي 
كلي اصل ۴۴قانون اساس��ي با بيان اينكه با روي 
كار آمدن دولت يازدهم، آسيب شناسي جامعي از 
خصوصي سازي در ايران انجام و سعي شد نقايص 
و كاس��تي هاي اجراي سياس��ت هاي اصل ۴۴ را 
به حداقل برس��انيم، گفت: از سال 80 تا سال 9۶ 
معادل 1۴3 هزار ميليارد تومان واگذاري صورت 
گرفت كه س��هم دول��ت يازده��م از آن ۴3 هزار 
ميليارد تومان بوده كه 30 درصد واگذاري ها را در 
برمي گيرد. اما مهم كيفيت واگذاري هاس��ت و نه 
ميزان و تعداد شكلي آن، همانطور كه در سال هاي 
80 تا پي��ش از دول��ت يازدهم، تنه��ا 18 درصد 

واگذاري ها به بخش خصوصي انجام مي شد. 
وي ادامه داد: 5۶ درصد واگذاري ها رد ديون بود و 
اين آسان ترين روش براي واگذاري بود كه با يك 
مصوبه دو سه خطي مي شود يك شبه 100هزار 
ميلي��ارد تومان ش��ركت را واگذار ك��رد و نياز به 
اقدام هاي ديگر نيست اما آيا اين واگذاري ها هدف 
ما را محقق كرده و به افزايش كارايي و بهره وري 
در بنگاه ها مي انجامد؛ سؤالي كه بايد به آن پاسخ 
داد.  وزي��ر اقتصاد گفت: درص��دي از واگذاري ها 
نيز به س��هام عدالت صورت گرفته كه آن هم در 
فرآيندي كه با آسيب هاي فراوان همراه بود، انجام 
شده اس��ت، لذا شناسايي كاس��تي ها و آسيب ها 
در فرآيند واگذاري ها به چش��م مي خ��ورد، اين 
در حالي است كه ۶2 شركت واگذار شده به سبد 
سهام عدالت، جزو بهترين شركت هاي ما بودند كه 
از بلاتكليفي خارج شده و توسط صاحبان اصلي 
سهام اداره مي شوند. وي در خصوص ادامه اجراي 
طرح ساماندهي سهام عدالت نيز گفت: اين برنامه 
در مرحله اجرا قرار گرفته و بخشي از آن نيازمند 
اصلاح قانون در مجلس است، بخش ديگري هم 
مصوبات شوراي عالي اجراي سياست هاي اصل 
۴۴ را نياز دارد كه در دس��ت اجراست و در آينده 
نزديك، سود سال 95 شركت هاي سرمايه پذير به 

سهامداران عدالت واگذار مي شود. 
وي در ادامه با اشاره به مشكلات خصوصي سازي 
در اقتصاد ايران گفت: مشكل اول فضاي عمومي 
سرمايه گذاري و موانعي است كه در مسير ايجاد 
و تداوم كس��ب و كارها وجود دارد اما مانع ديگر 
كمبود منابع بخش خصوص��ي و حضور پررنگ 
بخش ش��به دولتي اس��ت چرا كه ما فاقد بخش 

خصوصي توانمند به لحاظ مالي هستيم. 
طيب نيا گفت: وقتي شركت هاي بزرگ را با قيمت 
چندهزار ميليارد توماني واگذار مي كنيم، طبيعي 
است در بخش خصوصي كساني كه توان خريد آن 
را داشته باشند، وجود ندارد. پولدارها عموماً بخش 
خصوصي واقعي نيس��تند و حتي اگر در فرآيند 
ش��فاف، از طريق مزايده و بورس يك سهامي را 
واگذار كنيم، در بخ��ش خصوصي واقعي توانايي 

مالي لازم براي دريافت وجود ندارد. 

واگذاري ۲۶۹ شركت كنترلي را چاره كنيد
پيشنهاد رئيس سازمان خصوصي سازي به سكانداران بعدي سازمان خصوصي سازي

وزيراقتصاد: سياست هاي كلي اصل 44 مشكل دولتي بودن و نفتي بودن اقتصاد  ايران را حل مي كند

معرفي ذخاير جديد معدني كشف شده
 در ايران

رئي�س س�ازمان توس�عه و نوس�ازي مع�ادن و صنايع معدن�ي 
اي�ران يافته هاي جديد اكتش�افي اي�ران را معرفي ك�رد و گفت: 
ت�ا ام�روز توانس�ته ايم 4۰۰ ميلي�ون ت�ن ذخاي�ر س�نگ آهن، 
4۰۰ ميلي�ون تن زغال س�نگ و ۵۰ ميلي�ون تن ط�ا و همينطور 
م�واد معدن�ي ديگر، ب�ه ذخاي�ر معدن�ي كش�ور اضاف�ه كنيم. 
مهدي كرباسيان در مراسم معرفي يافته هاي جديد اكتشافي ايران با 
اعلام اين خبر افزود: از ابتداي شروع به كار دولت يازدهم بحث اكتشاف 
را به صورت جدي دنبال كرديم و با وجود ترديدهايي كه در اين زمينه 
وجود داشت، موفق شديم در 250 هزار كيلومتر مربع از پهنه كشور با 

كمك بخش خصوصي كار اكتشاف را آغاز كنيم. 
كرباسيان گفت: در اين پروژه بزرگ از نيروهاي محلي استفاده كرديم 
سياست ما اين است كه بخش پرريسك معدن يعني اكتشاف را دولت 
انجام دهد و وقتي پروژه آماده ش��د بخش خصوص��ي كار را در اختيار 

بگيرد و توسعه دهد. 
وي افزود: آماده ايم معادن كوچك را كلًا واگذار كنيم و در معادن بزرگ 
با بخش خصوصي مش��اركت كنيم تا اين حركت بزرگ به س��رانجام 
برسد.  كرباسيان با اشاره به اقدامات ايميدرو در چهار سال اخير گفت: 
در ابتداي دولت 2۴ هزار ميليارد تومان طرح نيمه تمام معدني وجود 
داشت و 21 هزار ميليارد تومان از اموال سازمان به نام خصوصي سازي 
واگذار شده بود و با تلاشي كه صورت گرفته پروژه باقي مانده و تعريف 

نشده اي نداريم. 
------------------------------------------------------

بيگدلي: بنگاهداري تأمين اجتماعي 
علت غفلت از رسيدگي به حقوق كارگران است 
عضو كميسيون اجتماعي مجلس گفت: قطع بيمه كارگران  ساختماني 
به بهانه تخل�ف ساختمان س�ازان غيرقانوني اس�ت، بنگاهداري 
تأمين اجتماعي س�بب غفلت آنها از حقوق كارگران ش�ده است. 
احمد بيگدلي در گفت وگو با خبرگزاري خانه  ملت در خصوص تعيين 
تكليف بيمه كارگران ساختماني كه سازه فاقد پروانه ساخت و ساز باشد، 
گفت: بيمه كارگران س��اختماني در كل با مش��كلات بسياري روبه رو 
اس��ت، متأس��فانه تأمين اجتماعي كه با پول كارگران به بزرگ ترين 
مجموع��ه توليدي، تج��اري و اقتصادي تبديل ش��ده كمتر به حقوق 

كارگران توجه دارد. 
نماينده مردم خدابنده در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: متأسفانه 
كارفرمايان و پيمانكاران به دليل خلأهاي قانوني يا در سايه عدم نظارت 
و عدم اهتمام مسئولان تأمين اجتماعي اقدام به ساخت و ساز بدون اخذ 
پروانه كردند، بنابراين كارگران قرباني اين سياست ها شده اند در صورتي 
كه تأمين اجتماعي و وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي بايد با چنين 

كارفرمايان و پيمانكاراني برخورد كنند. 
وي با بيان اينكه بنگاهداري تأمين اجتماعي سبب غفلت آنها از حقوق 
كارگران شده اس��ت، افزود: در حقيقت كارگران س��اختماني نبايد از 
حق بيمه اي خود به دليل اقدامات اشتباه كارفرما محروم و دغدغه اين 
چنيني داشته باشند، از اين رو در س��ال گذشته چندين تذكر به وزير 

تعاون، كار و رفاه اجتماعي در مجلس داده شد. 
 پيگيري تدوين طرحي براي بيمه همه افراد بالاي ۱8 سال

بيگدلي در ادامه از تدوين طرحي در كميسيون اجتماعي مجلس خبر 
داد و گفت: با همكاري تع��دادي از نمايندگان به دنبال تدوين طرحي 
هس��تيم كه به موجب آن تمامي افراد بالاي 18 س��ال كش��ور تحت 
پوش��ش بيمه قرار گيرند، اين بيمه تنها شامل بيمه درمان نبوده بلكه 
بيمه بازنشستگي و غيره را شامل مي شود، اما با توجه به وضعيت مالي 

صندوق هاي بيمه اي به دنبال راهكارهاي تأمين منابع مالي هستيم. 
------------------------------------------------------

 وزير نيرو: مردم كولرگازي بنجل
 و غيراستاندارد مي خرند

وزير نيرو گفت: رش�د ۲۰ درص�دي مصرف برق به هي�چ عنوان با 
دلايلي نظير افزايش درجه حرارت، رشد اقتصادي و  رشد جمعيت 
قابل توجيه نيست و اين ميزان رشد در اقتصاد نوعي بيماري است. 
به گزارش مهر، حميد چيت چيان ديروز در مراسم افتتاح و بهره برداري 
از 59 پروژه و آغاز عمليات اجرايي 29 پروژه انتقال و فوق توزيع شركت 
برق منطقه اي تهران با تأكيد بر اينكه ميزان رشد 20 درصدي مصرف 
برق به هيچ عنوان بادلايلي نظير افزايش درجه حرارت، رشد اقتصادي 
و  رشد جمعيت قابل توجيه نيس��ت، گفت: اين ميزان رشد در اقتصاد 

نوعي بيماري است. صنعت برق سرمايه بر است. 
او ادامه داد: به طور مثال براي توليد هر هزار مگاوات برق نيازمند تزريق 
2هزار ميليارد تومان سرمايه هستيم. مسئولان ذي ربط بايد به فكر مهار 
مصرف باشند.  اين مقام مس��ئول با گلايه از رواج اجناس سطح پايين 
در بخش خنك كننده ها و لوازم منزل تصريح كرد: استفاده از كولرهاي 

گازي بين مردم رواج يافته است. 
متأس��فانه مردم اجناس بنجل خارجي را خريداري مي كنند كه اين 
موجب مي شود مصرف برقشان نامتعارف و غيراستاندارد شود و حاضر 
نيس��تند در ازاي هزينه بيش��تر، جنس مرغوب با مصرف برق كمتر 

خريداري كنند. 
اين مقام مسئول تصريح كرد: اين در حالي است كه اين هزينه ازدياد 

استفاده از لوازم نامرغوب، به نوعي بر دوش وزارت نيرو است. 
------------------------------------------------------

۱۷۶ دستگاه در شهربازي هاي تهران
 پلمب شد

پمل�ب  از  ته�ران  اس�تان  اس�تاندارد  مدي�ركل 
داد.  خب�ر  اس�تان  اي�ن  در  ش�هربازي  دس�تگاه   ۱۷۶
به گزارش ايسنا، مسلم بيات با اعلام اينكه مجوز بيش از 310 تجهيز 
شهربازي در چهار ماه نخست سال جاري صادر شده است، اظهار كرد: 
در اين مدت همچنين 1۷۶ دستگاه در شش شهر بازي به دليل نداشتن 

ايمني و شرايط استاندارد پملب شده اند. 
وي ادامه داد: در 115 شهر بازي فعال در استان تهران بيش از 3 هزار 
دستگاه شهربازي بهره برداري شده است كه به صورت مستمر توسط 

بازرسان اين اداره كل بازرسي مي شوند.
 همچنين در اين راستا در چهار ماه نخست س��ال جاري حدود 5۷0 
مورد بازرسي از تجهيزات شهر بازي در استان توسط بازرسان استاندارد 

انجام شده است. 
مديركل استاندارد استان تهران با توجه به افزايش استفاده از تجهيزات 
در تابستان از شهروندان درخواس��ت كرد حتماً به برچسب و تأييديه 

استاندارد تجهيزات مورد استفاده در شهربازي ها توجه كنند. 

مدير عامل بورس كالا: نيمي از بودجه عمراني ۹۵
صرف خريد گندم شد

يك اقتصاددان: شيوه حمايت دولت
 از گندمكاران غلط است

مدير عامل بورس كالا گفت: پارسال نيمي از بودجه عمراني كشور 
براي خريد گندم صرف شد، در همين راستا يك اقتصاد دان با انتقاد 
از شيوه حمايت دولت از كشاورزان گفت: »دولت در جهت اجراي 
سياست خودكفايي غذايي در سال ۱3۹۵، با استقراض و دامن زدن 
به كس�ري بودجه خود، حدود ۱۵هزار ميليارد تومان صرف خريد 
تضميني گندم كرد و چون قيمت خريداري شده دو برابر قيمت هاي 
جهاني بود، قاچاقچيان تشويق به واردات گندم و فروش آن به دولت 
شدند و دولت اكنون با معضل مازاد ذخاير گندم روبه رو شده است!«

طي دوسال اخير دولت با اعلام خريد گندم مورد نياز كشور از كشاورزان، 
خودكفايي در اين محصول را اعلام كرد. امسال حتي صادرات بخش مازاد 
اين محصول نيز در دس��تور كار دولت قرار گرفت. كارشناسان اين حوزه، 
واردات كانتينري رسمي و غيررس��مي )قاچاق( گندم را جدي مي دانند. 
اين، به دليل تفاوت قيمت گن��دم داخلي و وارداتي اس��ت.  قيمت گندم 
داخلي حدود 1200 و گندم خارجي تقريباً نصف اين مقدار است. دليل اين 
اختلاف قيمت فاحش، به سياستگذاري هاي نادرست در بخش كشاورزي، 
سياستگذاري نادرست در استفاده از منابع آب و سياستگذاري نادرست در 
كشاورزي مكانيزه و بهره ور بازمي گردد.  حامد سلطاني نژاد در گفت وگو با 
فارس با بيان اينكه برنامه دولت در حوزه كشاورزي حمايت از محصولات 
استراتژيك است، عنوان كرد: اين محصولات با معيشت مردم سروكار دارد، 
اما همگان به اين نتيجه رسيده اند كه سياست  حمايتي در قالب هاي سنتي 
گذشته ديگر جوابگو نيست. كما اينكه پارسال نيمي از بودجه عمراني كشور 

براي خريد گندم صرف شد. 
 دولت از قاچاقچيان گندم خريد

موس��ي غني نژاد، اقتصاددان در  اين باره معتقد اس��ت: »توليد گندم با 
اس��تفاده از يارانه هاي انرژي، با اتلاف گسترده ذخاير آبي صورت گرفته 
و با پاداش��ي به صورت خريد تضمين��ي به قيمتي بي��ش از قيمت هاي 
جهاني مورد تشويق واقع شده است. علت اصلي نابودي ذخاير آب هاي 
زيرزميني كشور اطلاعات قيمتي نادرستي بوده كه دولت از همه طريق 
به بخش كشاورزي داده و عملًا با اين كار در ترغيب به تاراج اموال مشاع 
مردم مشاركت فعال كرده اس��ت. به رغم شعارهايي كه برخي مسئولان 
درخصوص بحران آب مي دهند اين سياست مخرب با هزينه كردن از منابع 
عمومي همچنان ادامه دارد. يادآوري مي كنيم كه دولت در جهت اجراي 
سياست خودكفايي غذايي در س��ال 1395، با استقراض و دامن زدن به 
كسري بودجه خود، حدود 15هزار ميليارد تومان صرف خريد تضميني 
گندم كرد و چون قيمت خريداري شده دو برابر قيمت هاي جهاني بود، 
قاچاقچيان تش��ويق به واردات گندم و فروش آن به دولت شدند و دولت 

اكنون با معضل مازاد ذخاير گندم روبه رو شده است!«

هادي غلامحسيني
  گزارش یک

رئي�س كل اس�بق بان�ك مرك�زي ب�ا ابراز 
نگران�ي از ترازنام�ه فعل�ي بانك ه�ا گفت: 
ب�راي مقابل�ه ب�ا چني�ن وضعيت�ي دول�ت 
باي�د جس�ارت و ق�درت داش�ته باش�د. 
طهماس��ب مظاهري در رابطه با عل��ت ترازنامه 
منفي بانك ها گفت: اين موضوع دلايل مختلفي 
دارد. دليل اول آن بحث معوقات بانكي است كه 

اكنون طبق آمار غيررسمي 19 درصد است. 
مظاهري در مورد دلايل اي��ن حجم از معوقات 
بانكي كه رق��م بالايي در اقتصاد اس��ت، گفت: 
دليل اول عدم نظارت بانك ها نسبت به كساني 
اس��ت كه تس��هيلات از آنها گرفته اند و در اين 
رابطه نظارت كم��ي وجود دارد تا مش��تري ها 
وام ها را در جاي خود مصرف كنند و بازپرداخت 

انجام دهند. 
رئيس كل اسبق بانك مركزي عامل دوم معوقات 
بانكي را شرايط اقتصادي نامناسب كشور دانست 
كه در طول س��ال هاي گذش��ته با سياست هاي 
اشتباه بر كشور حاكم ش��ده و فضاي ركود را در 
اقتصاد كشور به وجود آورده اس��ت. او در ادامه 
گفت: تعدادي از افرادي كه وام گرفته اند به نيت 

سرمايه گذاري و ايجاد توليد بوده است تا بتوانند 
از منافع و سود آن، وام خود را بازپرداخت كنند، 
اما شرايط ركودي كه اكنون حاكم است فضاي 
كسب و كار و رونق در آن را از آنها دور كرده، در 

نتيجه آنها نتوانستند تعهدات خود را به بانك ها 
بپردازند. 

وي دليل س��وم معوق��ات بانكي را تس��هيلات 
تكليفي، اجباري و دس��توري توس��ط دولت به 

بانك ها دانست و به راديو اقتصاد گفت: در دولت 
سابق نيز اين موضوع وجود داشته، بدون اينكه 
اعتباري از مش��تري دريافت ش��ود، به آنها وام 
پرداخت مي شد و مشتري طلبكارانه به بانك ها 
رج��وع مي كرد و اگ��ر بانك  ه��ا در پرداخت آن 
همكاري نمي كردند، دستگاه دولتي به مقابله با 

آن مي پرداخت.
مظاهري دليل ديگر ترازنامه منفي را كه در دولت 
فعلي شكل گرفته و رئيس كل بانك مركزي نيز به 
آن اذعان دارد، افزايش سود علي الحساب دانست 
و افزود: زماني كه سود پرداختي به مشتريان با 
سود دريافتي از تسهيلات اعطايي به آنها متوازن 

نباشد چنين وضعيتي به وجود مي آيد. 
رئيس كل اسبق بانك مركزي با اشاره به طبعات 
چنين وضعيتي در اقتصاد كش��ور گفت: هرچه 
س��ريع تر دولت بايد جس��ارت و قدرت مقابله با 
چنين شرايطي را در خود ايجاد كند، چراكه اين 
امكان وجود دارد كه بانك ها نتوانند به تعهدات 
خود در قبال مشتري ها عمل كنند كه اين شرايط 
نگران كننده خواهد بود و براي مقابله با آن بايد 

عزم جدي وجود داشته باشد. 

معوقات بانکي ۱۹ درصد و ترازنامه بانک ها منفي شده است
رئيس كل اسبق بانك مركزي:

    بانک

    ماليات

مدي�ركل دفت�ر اطاعات ماليات�ي س�ازمان ام�ور مالياتي با 
بيان اينكه مؤدي�ان بايد رفت�ار پولي و بانكي خ�ود را اصاح 
كنن�د، گف�ت: اس�تفاده از دس�تگاه پايان�ه ف�روش توس�ط 
فروش�ندگان آنه�ا را ب�ا مش�كل ماليات�ي روب�ه رو مي كند. 
علي رس��تم   پور در گفت وگو با فارس، با اش��اره به آگاهي بخش��ي 
و اطلاع رس��اني به مردم در مورد دسترس��ي  س��ازمان مالياتي به 
حساب هاي بانكي اظهار داشت: برخي افراد در اين زمينه كارهايي 

انجام مي دهند كه درست نيست. 
مديركل دفتر اطلاعات مالياتي سازمان امور مالياتي ادامه داد: گاهي 

اوقات به دليل رفاقت و نسبت هايي كه وجود دارد، پول براي افراد 
ديگر واريز مي شود كه درآمد شما نيست، اما در حساب بانكي شما 
قرار مي گيرد يا اينكه بانك ها تبليغ مي كنند در صورت اس��تفاده 
زياد از پوزهاي فروش درصدي به مغازه دار تعلق مي گيرد يا موارد 
مشابه ديگر.  وي تأكيد كرد: شيوه ديگر اس��تفاده از پوز همسايه 
در بازار است كه درآمد واقعي نيس��ت و فقط گردش را بالا مي برد 
و شائبه اي ايجاد مي كند كه پولي وارد حساب مؤدي شده است و 
اگر تراكنش  ها و گردش ها از حد آستانه بالاتر برود، سازمان مجبور 
به رسيدگي مي شود و مؤدي بايد پاسخگو باشد كه امكان چالش 

وجود دارد.  مدير كل دفتر اطلاعات مؤديان سازمان مالياتي با اشاره 
به اينكه نيازمند اصلاح رفتار پولي و بانكي مؤديان در فعاليت هاي 
اقتصادي هستيم، بيان داشت: رفتار مالي بايد اصلاح شود كه بعداً 
مؤدي را با چالش روبه رو نكند، زيرا سال هاست بي حساب و كتاب 
چنين رفتارهايي وجود داشته، اما اكنون فعاليت ها توسط سازمان 
ماليات رصد مي شود.  اين مقام مسئول مالياتي در باره حساب هاي 
متعدد دس��تگاه هاي دولتي، اف��زود: تمامي حس��اب هاي بانكي 
شركت هاي مختلف حقيقي، حقوقي يا دولتي در چارچوب قانون 

بايد در اختيار سازمان مالياتي قرار بگيرد. 

مديركل سازمان امور مالياتي: مؤديان رفتار پولي و بانكي خود را اصلاح كنند
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